
Lukáš 24, 13 – 35            Zjevení vzkříšeného Ježíše na cestě do Emaus 

Milé sestry, milí bratři, 

dva učedníci se vydávají na cestu do Emaus. Ves Emausy je vzdálena asi tři hodiny 
cesty od Jeruzaléma. Odborníci na Palestinu udávají tři místa, z nichž každé má určité 
známky pravděpodobnosti, že právě tam Emausy byly. Není tedy přesně jisté, kde 
zmíněná vesnice ležela, ale také to není to nejdůležitější. 

Důležití jsou v našem příběhu učedníci a to, co se s nimi cestou událo. Když vyšli 
z Jeruzaléma, byli to dva smutní, zklamaní, nejistotou svázaní muži, kteří spolu mluvili 
o tom, co se o Velikonocích stalo. Přidal se k nim Ježíš, rozmlouval s nimi, ale oni ho 
nepoznali. Proč ho nepoznali? Nevíme. Zřejmě vypadal jinak, než byli zvyklí. A asi také 
bezvýchodná tíha z událostí uplynulých dní jim zakrývala oči. Ježíš jim vykládal 
všechny části Písma od Mojžíše a proroků, které se vztahovaly k Mesiášovi. 
Nepoučoval je, nekáral, vyprávěl a působil na ně tak, že jim s ním bylo dobře. Úzkost, 
smutek a lítost je začaly opouštět. Nevěděli, co se to s nimi děje, ale chtěli si ten 
hřejivý pocit bezpečí ještě uchovat. Tak neznámého spolupoutníka přemlouvají: 
„Zůstaň s námi.“ A On zůstal. Dokonce s nimi jedl. „Vzal chléb, vzdal díky, lámal 
a rozdával jim.“ Podle toho učedníci poznali, že je to Ježíš. V Bibli je psáno, že v tu 
chvíli zmizel jejich zrakům. Očima ho neviděli, ale už to nevadilo.  

Během cesty se nepozorovaně  vytvořil vztah mezi vzkříšeným Ježíšem a učedníky. 
Ježíš vstoupil do jejich srdcí a ze své moci tam zažehl životadárný oheň plný síly 
a energie. 

Učedníci si navzájem sdělovali: „Což nám srdce nehořelo, když s námi na cestě mluvil 
a otvíral nám Písma?“ 

Aramejské slovo LEBAK – srdce vyjadřuje veškerou vášeň, smělost, odvahu, vitalitu, 
doslova střed našeho života. 

Síla a energie jim ze srdce vytryskla do celého těla. Teď necítili žádnou únavu 
po namáhavé cestě. Nepotřebovali odpočívat. Z moci Ježíše měli dost sil 
k okamžitému návratu do Jeruzaléma, aby ostatním učedníkům svědčili o tom, co 
prožili. Ježíš je živý! Je s námi stále. 

„Bože, sami ze sebe jsme slabí, snadno sklíčení a často úzkostní. Prosíme, vstupuj také 
do našich srdcí, ať v náročných dobách a situacích můžeme čerpat sílu z tvé lásky 
a všeobjímajícího pokoje.  Amen.“ 

/Slovo na 2. neděli po Velikonocích 26. 4. 2020     Dana Kalivodová/ 


